

اتحاد الغرف العربية ينظم مؤتمر "المسؤولية الاجتماعية للقطاع الخاص ودورها في التنمية المستدامة" بمشاركة حاشدة من 16 دولة عربية وأجنبية

أهمية بالغة باعتبارها حجر الزاوية، وأداة مهمة للتخفيف من سيطرة العولمة ومجوحها، حيث يمثل القطاع الخاص والشركات الجزء الأكبر والأساسي في النظام الاقتصادي الوطني، وعليه أصبح الاهتمام بالمسؤولية الاجتماعية مطلباً أساسياً للحد من الفقر من خلال التزام المؤسسات الاقتصادية بتوفير البيئة المناسبة، وعدم تبيد الموارد، والقيام بعمليات التوظيف والتدريب ورفع القدرات البشرية، وتمكين المرأة ورفع قدراتها ومهاراتها بما يؤهلها للمشاركة في عملية التنمية المستدامة". وأكد أنه "بالنسبة إلى عالمنا العربي الذي يشهد تحولاً نوعياً لناحية التنوع الاقتصادي والاجتماعي فأمام القطاع الخاص اليوم فرصة ذهبية لبناء القواعد والاسس الصحيحة بموضوع المسؤولية الاجتماعية للقطاع الخاص ودوره في التنمية المستدامة لمستقبل الدول العربية والأجيال القادمة".

سمير ناس

وتحدّث رئيس اتحاد الغرف العربية الأستاذ سمير عبد الله ناس، فاعتبر أنّ "الكفاءة المهنية في المسؤولية المجتمعية والشفافية في المنظمات غير الحكومية، ذات أهمية حاسمة للنمو، ومن هذا المنطلق تبنى اتحاد الغرف العربية واتحادات الغرف العربية والغرف العربية والأجنبية والمشاركة التي تعمل تحت مظلة الاتحاد، مفهوم المسؤولية المجتمعية ووضعها على رأس سلم أولوياته من أجل المساهمة في تحقيق النمو المستدام، وإنشاء مجتمع قائم على تكافؤ الفرص وتوفير مستوى معيشي وبيئة أفضل".

وقال: "نرى أنّ مسؤولية القطاع الخاص تعدّ من العناصر الأساسية على كافة المستويات المحلية والدولية، نظراً لمردودها الايجابي على صعيد تحسين مستوى المعيشة، ومواجهة العديد من المشكلات الاقتصادية والاجتماعية التي تواجه المجتمعات، من أجل تحقيق التنمية المستدامة في الجوانب التعليمية والصحية والاجتماعية والاقتصادية والبيئية".

ورأى أنّه "على الرغم من الدور الهام والبارز للقطاع الخاص في هذا المجال، إلا أنّه لا يستطيع القيام بهذا الدور وحيداً، حيث هناك



نظّم اتحاد الغرف العربية، في مقرّه في بيروت "مبنى عدنان القصّار للاقتصاد العربي"، مؤتمراً بعنوان: المسؤولية الاجتماعية للقطاع الخاص ودورها في التنمية المستدامة"، بتاريخ 17 تموز (يوليو) 2023، بحضور ممثلين عن 17 دولة عربية وأجنبية، يتقدّمهم معالي وزير الاقتصاد والتجارة في الجمهورية اللبنانية الأستاذ أمين سلام، معالي نيفين قباّج وزيرة التضامن الاجتماعي في جمهورية مصر العربية، رئيس اتحاد الغرف العربية الأستاذ سمير عبد الله ناس، رئيس اتحاد الغرف اللبنانية معالي الأستاذ محمّد شقير، رئيس غرفة تجارة الأردن خليل الحاج توفيق، معالي أمين عام اتحاد الغرف العربية أ. خالد حنفي، معالي الوزير المفوض د. طارق النابلسي، مدير إدارة التنمية والسياسات الاجتماعية، الأمانة الفنية لمجلس وزراء الشؤون الاجتماعية العرب، الأمانة العامة لجامعة الدول العربية، أمين عام الغرفة العربية البرازيلية تامر منصور، نائب رئيس اتحاد الغرف التجارية العراقية دارا جليل الخياط، رئيس غرفة طرابلس والشمال في لبنان توفيق دبوسي، نائب رئيس مجلس الإدارة لشؤون الأعمال في الاتحاد الدولي للمسؤولية المجتمعية (البحرين) البروفيسور علي آل إبراهيم، رئيسة ومؤسسة مجموعة CLIN GROUP، ورئيسة مؤسسة HOPE MCF، الدكتورة نادية شعيّب، رئيس مكتب ترويج الاستثمار والتكنولوجيا (يونيدو - البحرين) الدكتور هاشم حسين، إضافة إلى وفود ورؤساء وفود من سوريا والأردن والعراق والبحرين وجمهورية مصر العربية.

أمين سلام

تحدّث في المؤتمر، معالي وزير الاقتصاد والتجارة في الجمهورية اللبنانية الأستاذ أمين سلام، فأكد أنّ "الاهتمام بالمسؤولية الاجتماعية ليست بعيدة عن ديننا السمح، الذي حثّ الناس على التعاون من أجل خير المجتمع والحفاظ على البيئة، وركّز على أهمية الاهتمام بحسن استغلال الموارد وعدم الإسراف والتبذير، وعدم اهمال حق الأجيال القادمة". وقال: "تكتسب المسؤولية الاجتماعية للقطاع الخاص في الدول العربية

لمعالجة كل أزماتنا وإعادة البلد الى طريق التعافي والنهوض، بما يسمح أيضاً بقيام شركائنا بدور أكبر في إطار المسؤولية الإجتماعية. كما أدعو الى مزيد من التعاون والتنسيق بين القطاع الخاص العربي، للتقدم أكثر على مسار المسؤولية الإجتماعية للشركات وصولاً الى إدخالها في صلب أهداف وأدبيات شركائنا، لما لها من أثر هام وأساسي في التنمية المحلية وفي تحقيق النمو الاقتصادي والاجتماعي المستدام".



أهمية كبيرة لتعزيز الشراكة في مجال المسؤولية المجتمعية بين القطاعين العام والخاص وكذلك القطاع المصرفي ومؤسسات التمويل الدولية، عبر تشجيع المبادرات التطوعية لتغطية المجالات التنموية، بما يؤدي إلى تعزيز ودعم وتضافر كافة الجهود التي تصب في تحقيق التنمية بين المجتمعات وداخل الأسر والأفراد.

وختم باقول: "أكدت أزمة كورونا التي ضربت كافة أنحاء العالم، أن قطاع الأعمال هو أكثر القطاعات تضرراً وتأثراً بما ينجم من نتائج. وبالنظر إلى التشريعات، فلا تزال النظرة إلى المسؤولية المجتمعية للقطاع الخاص على أنها منظومة تقليدية من القوانين تتعلق بالعمل الطوعي والخيري، وليس مسؤولية مجتمعية حقيقية تتم المساهمة فيها على نحو يسمو لتحقيق الأهداف المطلوبة، حيث لا يوجد تنظيم لهذه المسؤولية إلا في التشريعات التي تتعلق بالهبة وغيرها من الأعمال الطوعية التي تتم بناءً على الرغبة الذاتية. وعلى هذا الأساس فإنه في ظل الظروف الاستثنائية التي تحيط بالعالم، تظهر الحاجة الماسة إلى تكاتف جميع شرائح المجتمع من أفراد ومؤسسات من أجل حماية المجتمع، وتحقيق الاستقرار له، والمحافظة على المكتسبات التي وصل إليها في أوقات الرخاء".

محمد شقير

من جانبه، أكد معالي رئيس اتحاد الغرف اللبنانية الأستاذ محمد شقير، في كلمته على أنه "بالنسبة لنا في الهيئات الاقتصادية وفي الغرف اللبنانية ومنذ انطلاق فكرة المسؤولية الاجتماعية للشركات، نعي جداً أهمية هذا التوجه وهذه الثقافة الرائدة، وقد اكبناها بجدية وبفعالية وشجعنا الشركات على اعتمادها"، لافتاً إلى أنه "بالنسبة لنا في لبنان وفي ظل الانهيار الاقتصادي الذي أوقف قدرة الدولة وبشكل نهائي على القيام بدورها الطبيعي في التنمية والتطوير والاستثمار في البنية التحتية، حيث بات العبء الأكبر يقع في هذا الموضوع على الشركات وعلى القطاع



هيفاء أبو غزالة
وألقى معالي الوزير المفوض د. طارق النابلسي، مدير إدارة التنمية والسياسات الاجتماعية، الأمانة العامة لجامعة الدول العربية، كلمة معالي السفيرة هيفاء أبو غزالة، الأمين العام المساعد، رئيس قطاع الشؤون الاجتماعية في جامعة الدول العربية، حيث أكد أنه "بفضل الشراكة الفاعلة بين جامعة الدول العربية واتحاد الغرف العربية، أسهمت بشكل فاعل في جعل القطاع الخاص العربي، شريك رئيسي في هذا المسار الهام، وفي ضوء نتائج وتوصيات الاجتماع الذي تم في فبراير العام الماضي، هنا في مقر الاتحاد تبلورت شراكات هامة بين الاتحاد ومجلس وزراء الشؤون الاجتماعية العرب، من خلال القطاع الاجتماعي، وأطلقنا بحضور معالي الأمين العام "مبادرة العيش باستقلالية للأشخاص ذوي الإعاقة"، التي شكّل القطاع الخاص العربي دور هام ورئيسي لنجاحها، وكذلك برامج ريادة الأعمال للأشخاص ذوي الإعاقة، وبالتنسيق أيضاً مع الأكاديمية العربية للعلوم والتكنولوجيا والنقل البحري. كم نعزّم تنفيذ الدورة الثانية لـ "مبادرة العيش باستقلالية للأشخاص ذوي الإعاقة"، والمعرض العربي للأسر المنتجة خلال الربع الأخير من العام الجاري، بالتنسيق أيضاً مع اتحاد الغرف العربية وبدعم هام من القطاع الخاص العربي".

علي آل إبراهيم

وتحدّث في الجلسة الافتتاحية نائب رئيس مجلس الإدارة لشؤون تطوير الأعمال، الاتحاد الدولي للمسؤولية المجتمعية (البحرين)، البروفيسور علي آل إبراهيم، حيث تناول في كلمته الدور الذي يقوم به الاتحاد على صعيد دعم المسؤولية الاجتماعية، معتبراً أن "تطبيق المسؤولية الاجتماعية في القطاع الخاص العربي وفق الممارسات العالمية يستلزم وجود قناعة تامة لدى القيادات بأهمية بناء استراتيجية شاملة تساهم في أن تكون هذه الممارسات مؤسسية وتدخل في جميع قرارات وأنشطة وخدمات ومنتجات هذا القطاع الحيوي المساهم في تنمية مجتمعاتنا ودولنا".

وتابع: "كما المطلوب تبني المبادرات المجتمعية من قبل القطاع الخاص العربي عبر دراسة الحاجات المجتمعية وتبني مبادرات تتوافق مع

الخاص، وقد سجل في هذا الإطار الكثير من المبادرات الرائدة لشركائنا إن كان في العاصمة بيروت أو في المناطق، ولا بد من الإشارة الى المبادرات المميزة التي تلت انفجار مرفأ بيروت الكارثي حيال المناطق المدمرة والمتضررة".

وشدد على أنه "المطلوب في لبنان الكثير بعد تآكل القدرات والإمكانيات لدى المجتمعات والسلطات المحلية، وأنا من موقعي على رأس القطاع الخاص اللبناني أشجع وأدعو الشركات المقتردة للقيام بواجباتها في إطار المسؤولية الاجتماعية، لكن للأسف، ومن ضمن الواقع الحالي في لبنان تبقى أيضاً إمكانيات القطاع الخاص محدودة في الانهيار والتباطؤ الاقتصادي".

وطالب شقير بانتخاب رئيس للجمهورية فوراً "لأن ذلك يشكل المدخل

هذه الاحتياجات بأدوات علمية ومهنية. إضافة إلى ذلك قياس أثر هذه الأعمال والمبادرات المجتمعية المعززة للتنمية المستدامة وهو ما يستلزم أن يتم بأدوات مهنية. وأخيراً ربط هذه الممارسات في قطاعنا الخاص العربي بأدوات ومعايير مهنية عالمية ستساهم بالتأكيد في دعم أهداف التنمية المستدامة عبر أجندتها العالمية وكذلك الاستراتيجيات العربية والوطنية".



أصحاب الهمم" والتي يشارك فيها رواد أعمال من أصحاب الهمم أو من لديهم أفكارا ومشاريع تصبّ في خدمة أصحاب الهمم وتساعدهم على العيش باستقلالية ومواجهة التحديات التي تطرأ على المجتمعات العربية والدولية في المستقبل".

ورأى أنّ "المسؤولية الاجتماعية للشركات لا تقف عند التبرعات للمشروعات والبرامج التنموية والخيرية، فثمة مجالات للعمل ومبادئ يجب أن تلتزم بها الشركات وسيعود

ذلك على المجتمعات والدول بفوائد كبرى، مما يجنبها كوارث وأزمات بيئية واقتصادية واجتماعية ستكون في تكاليفها ونتائجها أكبر بكثير من التكاليف المترتبة على هذه المسؤوليات والالتزامات.

نادية شعيب

وألفت رئيس ومؤسسة مجموعة CLIN GROUP ورئيسة مؤسسة HOPE MCF، نادية شعيب، كلمة الضوء فيها على الدور الذي تلعبه المؤسسات التي ترأسها على صعيد دعم واقع المسؤولية الاجتماعية، لافتة إلى أنّه "تنشأ المسؤولية الاجتماعية، من شعور كامن في كل منّا، المسؤولية تجاه كل فقير ومحتاج، المسؤولية تجاه من لا يستطيع تعليم أبنائه ومن ينتظرون الموت على أبواب المستشفيات، ومن هذا المنطلق أرست الدول التي تحترم إنسانية الإنسان أسساً قانونية لروح المشاركة والمسؤولية المجتمعية ولا سيما المؤسساتية منها، والأبرز في هذه التشريعات، إطار يحدّد مسؤولية القطاع الخاص، أي الشركات التي تحقق أرباحاً كبيرة، تجاه الجمعيات الأهلية التي تنفذ حملات المساعدة الاجتماعية".

وقالت: "بغرض تحقيق الاستدامة والشفافية في العلاقة المفترض أن تحصل بين القطاع الخاص والجمعيات الأهلية، لا بدّ بهذه الجمعيات أن تعطي نموذجاً واضحاً وشفافاً وفعالاً ومستقيماً، عن عملها في تنظيم حملات المساعدة الاجتماعية، وتكون الشفافية هنا شرطاً لازماً للاستدامة، والهدف النهائي سيصبّ حتماً في هدف تعزيز المسؤولية الاجتماعية وتعميمها".

نيفين قباج

وفي ختام الجلسة الافتتاحية، ألفت وزيرة التضامن الاجتماعي في جمهورية مصر العربية، معالي نيفين قباج، كلمة افتراضية، بيّنت فيها الدور الذي تقوم بها وزارة التضامن الاجتماعي في مصر في سبيل تحقيق التضامن والتكافل الاجتماعي.

جلسات عمل

وعقدت في إطار المؤتمر ثلاث جلسات عمل، جاءت الجلسة الأولى بعنوان: "دور الغرف العربية في دعم ثقافة وسياسات وممارسات المسؤولية الاجتماعية". أما الجلسة الثانية فكانت بعنوان: المسؤولية الاجتماعية للشركات ودورها في التنمية المستدامة. بينما جاءت الجلسة الثالثة بعنوان: عروض لتجارب عربية ناجحة من القطاع الخاص ومن المنظمات غير الحكومية، التي تؤكد الدور المحرز في تنفيذ الاستراتيجية الوطنية للتنمية المستدامة.

هاشم حسين

كذلك كانت كلمة لرئيس مكتب ترويج الاستثمار والتكنولوجيا (يونيدو – البحرين)، الدكتور هاشم حسين، فأشار إلى أنّ "مكتب ترويج الاستثمار والتكنولوجيا بمملكة البحرين دورا هاما لترويج ريادة الأعمال الاجتماعية عبر المنطقة العربية والعالم لتحقيق أهداف التنمية المستدامة عبر دعم وربط رواد الأعمال وأصحاب المصلحة والمستثمرين عبر خلق شبكة لمشاركة المعرفة".

وتابع: "كما يقوم المركز العربي لريادة الأعمال والاستثمار بتعزيز التعاون بين القطاع الخاص والعام والمجتمع المدني في مجال ريادة الأعمال الاجتماعية. كما يعمل أيضا على توفير فرص الشراكة وتبادل المعرفة والخبرات بين الفاعلين في هذا المجال من أجل تعزيز الابتكار وتنمية المشاريع الجديدة عبر برنامج تنمية ريادة الأعمال والاستثمار الذي يطبق في 52 دولة حول العالم منها الصين، الهند، إيطاليا، ومعظم الدول العربية وكذلك الأفريقية".

خالد حنفي

واعتبر أمين عام اتحاد الغرف العربية الدكتور خالد حنفي في كلمته أنّ "مشاركة 16 دولة عربية وأجنبية في هذا المؤتمر الهام في بيروت بمثابة رسالة دعم قوية من جانب المشاركين أنّ بيروت هذه المدينة المتألّنة دائما، ترفض الانكسار وستنهض بإذن الله تعالى من جديد بهمة قادتها وأبنائها والقطاع الخاص اللبناني برئاسة معالي الأستاذ محمد شقير، الذي يلعب دورا هاما ومحوريا من خلال اتحاد الغرف والهيئات الاقتصادية اللبنانية في توفير كافة مقومات البقاء والصمود للاقتصاد اللبناني".

ورأى "أننا نعيش في زمن متغيّر، ومن هذا المنطلق لا بدّ من انتهاز الأساليب التي تتناسب مع المتغيّرات الحاصلة من أجل تعزيز واقع ودور المسؤولية الاجتماعية للشركات، بما يتماشى مع الثورة الرقمية والصناعية، والبلوك تشين، وإنترنت الأشياء، وغيرها من المفاهيم الحديثة التي حلّت مكان المفاهيم القديمة، الأمر الذي من شأنه أن يساهم في تحسين الخدمات التي تقدم للمجتمع، وخلق فرص عمل حقيقية، ودفع الأجور العادلة، وضمان سلامة العمال والموظفين، والمشاركة في إيجاد حلول للمشكلات الاجتماعية والبيئية".

وشدد على أنّ "اتحاد الغرف العربية بصفته الممثل الحقيقي للقطاع الخاص العربي، يولي اهتماما كبيرا بموضوع المسؤولية الاجتماعية وبأصحاب الهمم من أجل تمكينهم اقتصادياً واجتماعياً، وذلك عبر العمل مع الجهات المعنية في الوطن العربي، من أجل ضمان حصولهم على الفرص والخبرات التي تمكنهم من العيش باستقلالية. وإننا نفتخر في هذا الإطار بإطلاق الاتحاد مسابقة "مبادرة العيش باستقلالية لدعم

Union of Arab Chambers Organizes a Conference on "The Social Responsibility of the Private Sector and its Role in Sustainable Development" with the participation of 16 Arab and Foreign Countries

The Union of Arab Chambers organized, at its headquarters in Beirut, "Adnan Kassar Edifice for the Arab Economy", a conference entitled: "The Social Responsibility of the Private Sector and its Role in Sustainable Development", on July 17, 2023, in the presence of representatives of 17 Arab and foreign countries. Led by His Excellency the Minister of Economy and Trade of the Lebanese Republic, Mr. Amin Salam, Her Excellency Nevine Kabbaj, Minister of Social Solidarity in the Arab Republic of Egypt, President of the Union of Arab Chamber Mr. Samir Abdullah Nass, President of the Federation of Lebanese Chambers His Excellency Mr. Mohammed Choucair, President of the Jordan Chamber of Commerce Khalil Haj Tawfiq, Secretary General of the Union of Arab Chambers Mr. Khaled Hanafi, Minister Plenipotentiary Dr. Tarek Nabulsi, Director of the Development and Social Policies Department, Technical Secretariat of the Council of Arab Ministers of Social Affairs, General Secretariat of the League of Arab States, Secretary General of the Arab Brazilian Chamber Tamer Mansour, Vice President of the Arab Brazilian Chamber Iraqi Commercial Rack Dara Jalil Al-Khayyat, President of the Tripoli and Northern Chamber in Lebanon Tawfiq Daboussi, Vice Chairman for Business Affairs at the International Federation for Social Responsibility (Bahrain) Professor Ali Al-Ibrahim, President and Founder of the CLIN GROUP, and President of HOPE MCF Dr. Nadia Shuaib, Head of the Investment and Technology Promotion Office (UNIDO-Bahrain) Dr. Hashim Hussain, in addition to delegations and heads of delegations from Syria, Jordan, Iraq, Bahrain, and the Arab Republic of Egypt.

Amin Salam

His Excellency the Minister of Economy and Trade of the Republic of Lebanon, Mr. Amin Salam, spoke at the conference and stressed, "The interest in social responsibility is not far from our tolerant religion, which urged people to cooperate for the good of society and the preservation of the environment, and focused on the importance of paying attention to the good use of resources, not extravagance and waste, and not neglecting the right of future generations."

He said: "The social responsibility of the private sector in the Arab countries is of great importance as a cornerstone, and an important tool to mitigate the control and intransigence of globalization, as the private sector and companies represent the



largest and basic part of the national economic system, and therefore attention to social responsibility has become a basic requirement to reduce poverty through the commitment of economic institutions to provide the appropriate environment, not to waste resources, carry out recruitment, training and raise human capabilities, empower women and raise their capabilities and skills to qualify them to participate in the process of Sustainable Development".

He stressed that "for our Arab world, which is witnessing a qualitative transformation in terms of economic and social diversity, the private sector today has a golden opportunity to build the right rules and foundations on the subject of social responsibility of the private sector and its role in the sustainable development of the future of Arab countries and future generations."

Samir Nass

The President of the Union of Arab Chambers, Mr. Samir Abdullah Nass, considered that "professionalism in social responsibility and transparency in non-governmental organizations is of crucial importance for growth, and from this point of view, the Union of Arab Chambers, the Unions of Arab Chambers and the Arab, foreign and joint chambers that operate under the umbrella of the Union have adopted the concept of social responsibility and placed it at the top of its priorities in order to contribute to achieving sustainable growth, establishing a society based on equal opportunities and providing a better standard of living and environment." He said: "We believe that the responsibility of the private sector is one of the basic elements at all local and international levels, due to its positive impact in terms of improving the standard of living, and facing many economic and

social problems facing societies, in order to achieve sustainable development in the educational, health, social, economic and environmental aspects."

He considered that "despite the important and prominent role of the private sector in this field, it cannot play this role alone, as there is great importance to strengthen the partnership in the field of social responsibility between the public and private sectors, as well as the banking sector and international financial institutions, by encouraging voluntary initiatives to cover development fields, which leads to strengthening, supporting and concerting all efforts that aim to achieve development among communities

and within families and individuals. He concluded by saying: "The Corona crisis, which hit all over the world, confirmed that the business sector is the most affected and affected by the resulting results. Looking at legislation, the social responsibility of the private sector is still seen as a traditional system of laws related to voluntary and charitable work, rather than a real societal responsibility that is contributed to in a way that transcends to achieve the required goals, as there is no regulation of this responsibility except in legislation related to donation and other voluntary work that is carried out based on self-will. On this basis, in light of the exceptional circumstances surrounding the world, there is an urgent need for the solidarity of all segments of society, including individuals and institutions, in order to protect society, achieve stability for it, and preserve the gains it has reached in times of prosperity."

Mohamed Choucair

For his part, His Excellency the President of the Federation of Lebanese Chambers, Mr. Mohamed Choucair, stressed in his speech that "for us in the economic bodies and in the Lebanese Chambers, since the launch of the idea of corporate social responsibility, we are very aware of the importance of this trend and this pioneering culture, and we have kept pace with it seriously and effectively and encouraged companies to adopt it," pointing out that "for us in Lebanon and in light of the economic collapse that permanently stopped the state's ability to play its natural role in development, development and investment in infrastructure, where The greatest burden in this matter has fallen on companies and the private sector, and many pioneering initiatives of our companies have been recorded in this context, whether in the capital Beirut or in the regions, and it is necessary to mention the distinctive initiatives that followed the catastrophic Beirut port explosion towards the destroyed and affected areas."

He stressed that "a lot is required in Lebanon after the erosion of the capabilities and capabilities of communities and local authorities, and from my position at the head of the Lebanese private sector, I encourage and call on capable companies to carry out their duties within the framework of social responsibility, but unfortunately, within the current reality in Lebanon, the possibilities of the private sector are also limited in the collapse and economic slowdown."

Choucair called for the immediate election of a president "because this is the key to addressing all our crises and returning the country to the path of recovery and advancement, which



also allows our companies to play a greater role in the framework of social responsibility. I also call for more cooperation and coordination between the Arab private sector, to progress further on the path of corporate social responsibility to include it at the heart of the goals and ethics of our companies, because of its important and fundamental impact on local development and in achieving sustainable economic and social growth."

Haifa Abu Ghazaleh

His Excellency Minister Plenipotentiary Dr. Tariq Al-Nabulsi, Director of the Department of Development and Social Policies, General Secretariat of the League of Arab States, delivered the speech of Her Excellency Ambassador Haifa Abu Ghazaleh, Assistant Secretary-General and Head of the Social Affairs Sector at the League of Arab States, where he stressed that "thanks to the effective partnership between the League of Arab States and the Union of Arab Chambers, it has effectively contributed to making the Arab private sector a key partner in this important path, and in light of the results and recommendations of the meeting that took place in February last year, here at the headquarters of The Union where important partnerships have crystallized between the Union and the Council of Arab Ministers of Social Affairs, through the social sector, and we launched, in the presence of His Excellency the Secretary-General, the "Independent Living Initiative for Persons with Disabilities", for which the Arab private sector played an important and key role for its success, as well as entrepreneurship programs for persons with disabilities, and in coordination with the Arab Academy for Science, Technology and Maritime Transport. We also intend to implement the second

edition of the "Initiative for Living Independently for Persons with Disabilities" and the Arab Exhibition for Productive Families during the last quarter of this year, also in coordination with the Union of Arab Chambers and with important support from the Arab private sector."

Ali Al Ibrahim

Prof. Ali Al Ibrahim, Vice Chairman for Business Development, at the International Federation for Social Responsibility (Bahrain), spoke at the opening session, where he addressed the role played by the Federation in supporting social responsibility. Considering that "the application of social responsibility in the Arab private sector in accordance with international practices requires a full conviction among leaders of the importance of building a comprehensive strategy that contributes to these

practices being institutional and involved in all decisions, activities, services, and products of this vital contributing sector in the development of our societies and countries."

He continued: "It is also required to adopt community initiatives by the Arab private sector by studying societal needs and adopting initiatives that correspond to these needs with scientific and professional tools. In addition, measuring the impact of these community actions and initiatives that promote sustainable development requires that they be done with professional tools. Finally, linking these practices in our Arab private sector with global professional tools and standards will certainly contribute to supporting the sustainable development goals through their global agenda as well as Arab and national strategies."

Hashim Hussain

Dr. Hashim Hussain, Head of the Investment and Technology Promotion Bureau (UNIDO-Bahrain), also said: "The Investment and Technology Promotion Office in the Kingdom of Bahrain has an important role to play in promoting social entrepreneurship across the Arab region and the world to achieve the Sustainable Development Goals by supporting and connecting entrepreneurs, stakeholders, investors and by creating a network for knowledge sharing."

He continued: "The Arab Center for Entrepreneurship and Investment also promotes cooperation between the private and public sectors and civil society in the field of social entrepreneurship. It also works to provide partnership opportunities and exchange of knowledge and experiences between actors in this field in order to promote innovation and develop new projects through the Entrepreneurship and Investment Development Program, which is applied in 52 countries around the world, including China, India, Italy, and most Arab as well as African countries."

Khaled Hanafi

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, considered in his speech that "the participation of 16 Arab and foreign countries in this important conference in Beirut is a strong message of support on the part of the participants that Beirut, this city that is always glittering, refuses to break and will rise, God willing, again with the vigor of its leaders, sons and the Lebanese private sector headed by His Excellency Mr. Mohamed Choucair, who plays an important and pivotal role through the Federation of Lebanese Chambers and Economic Bodies in providing all the elements of survival and resilience of the Lebanese economy."

He continued "We live in a changing time, and from this standpoint, it is necessary to adopt methods that are commensurate with the changes taking place in order to enhance the reality and role of corporate social responsibility, in line with the digital and industrial revolution, blockchain, the Internet of Things, and other modern concepts that have replaced old concepts, which would contribute to improving the services provided to society, creating real job opportunities, paying fair wages, ensuring the safety of workers and employees, and participating in finding solutions to social problems, and environmental".

He stressed, "The Union of Arab Chambers, as the true representative of the Arab private sector, pays great attention to the issue of social responsibility and to people of determination in order to empower them economically and socially. By working with the concerned authorities in the Arab world, in order to



ensure that they have opportunities and experiences that enable them to live independently. In this context, we are proud of the launch of the "Living with Independence Initiative to Support People of Determination" competition, in which entrepreneurs of people of determination or those who have ideas and projects that serve people of determination and help them live independently and face the challenges that arise in the Arab and international communities

in the future."

He considered that "corporate social responsibility does not stop at donations to development and charitable projects and programs, as there are areas of work and principles that companies must adhere to, and this will bring great benefits to societies and countries, avoiding disasters and environmental, economic and social crises that will be in their costs and results much greater than the costs of these responsibilities and obligations.

Nadia Shuaib

The President and Founder of the CLIN GROUP and President of the HOPE MCF, Nadia Shuaib, delivered a speech in which she highlighted the role played by the institutions she chairs in supporting the reality of social responsibility, pointing out that "social responsibility arises, from an underlying feeling in each of us, responsibility towards every poor and needy, responsibility towards those who cannot educate their children and those who are waiting for death at the doors of hospitals, and from this point of view established countries that respect human humanity. Legal bases for the spirit of participation and social responsibility, especially institutional ones, and the most prominent of these legislations is a framework that defines the private sector's responsibility, i.e. companies that achieve large profits, towards NGOs that implement social assistance campaigns."

She said: "In order to achieve sustainability and transparency in the relationship that is supposed to take place between the private sector and NGOs, these associations must give a clear, transparent, effective and straight model for their work in organizing social assistance campaigns, and transparency here is a necessary condition for sustainability, and the ultimate goal will inevitably be the goal of promoting and disseminating social responsibility."

Nevin Kabbaj

At the end of the opening session, the Minister of Social Solidarity of the Arab Republic of Egypt, Her Excellency Nevine El-Kabbaj, delivered a virtual speech, in which she explained the role played by the Ministry of Social Solidarity in Egypt in order to achieve solidarity and social solidarity.

Sessions

Within the framework of the conference, three working sessions were held, the first session was entitled: "The Role of Arab Chambers in Supporting the Culture, Policies and Practices of Social Responsibility. The second session was entitled: Corporate Social Responsibility and its Role in Sustainable Development. The third session was entitled: Presentations of successful Arab experiences from the private sector and non-governmental organizations, which emphasize the role achieved in the implementation of the national strategy for sustainable development.

